

Novinky ze světa účetnictví a daní

4/2026

Vážené studentky a studenti programu a specializace Účetnictví a daně,

čtvrtý díl mini účetního a daňového newsletteru 2026 je zaměřen na informace o některých novinkách, které začaly platit ke konci letního semestru. Předkládané novinky z oblasti účetnictví a daní se týkají dalších vybraných novinek v pojistném, paušální dani a v dalších oblastech. Věříme, že Vám souhrn těchto informací bude užitečný jak ve studiu, tak v praxi.

Jana Hakalová a Michal Krajňák

VYBRANÉ NOVINKY V OBLASTI POJISTNÉHO, PAUŠÁLNÍ DANI A V DALŠÍCH OBLASTECH:

Minimální zálohy na sociální odvody OSVČ a minimální měsíční vyměřovací základ OSVČ

S účinností od 1. 7. 2026 dochází ke změně zákona č. 589/1992 Sb., o pojistném na sociální zabezpečení a příspěvku na státní politiku zaměstnanosti, podle kterého budou OSVČ platit nižší zálohy, a to ve výši **5 005 Kč**, a to jak OSVČ podávající daňové přiznání, tak OSVČ využívající režim paušální daně. Přepatek za prvních pět měsíců jim bude vrácen. Tato změna se dotýká těch OSVČ, které mají v současnosti zálohy na pojistné ve výši 5 720 Kč a následně jejich pojistné pro celý rok 2026 (z podaného přehledu o příjmech a výdajích OSVČ za kalendářní rok 2025) je taktéž stanoveno ve výši minimálního vyměřovacího základu. V důsledku předchozí změny dochází k poklesu minimálního měsíčního vyměřovacího základu pro pojistné, a to ze 40 % průměrné mzdy (min. záloha na pojistné 5 720 Kč) na 35 % průměrné mzdy (min. záloha na pojistné 5 005 Kč). OSVČ, které nejsou v paušálním režimu, mají možnost požádat Českou správu sociálního zabezpečení o využití přeplatku na úhradu budoucích záloh, nebo na konci roku podat u příslušné Územní správy sociálního zabezpečení žádost o jeho vrácení. Přepatek je vyplacen nejpozději do 60 dnů od podání žádosti.

OSVČ, které jsou v paušálním režimu, si mohou ihned po účinnosti zákona o rozdíl vzniklého přeplatku snížit budoucí zálohy. Tím dojde k vrácení rozdílu mezi dosavadní a novou výší paušálních záloh již v průběhu roku 2026. Pokud tak neučiní, mohou si požádat Finanční správu o vrácení vzniklého přeplatku v rámci ročního zúčtování. Podrobněji zde*: [Informace pro OSVČ o změně pojistného na důchodové pojištění od 1. 7. 2026 - Informace pro OSVČ o změně pojistného na důchodové pojištění od 1. 7. 2026 - Česká správa sociálního zabezpečení](#)

Snížení zálohy na paušální daň v prvním pásmu

V návaznosti na změnu odvodů na důchodové pojištění osob samostatně výdělečně činných (OSVČ) dochází od 1. července 2026 ke snížení paušální zálohy v prvním

pásmu paušálního režimu. Ta nově klesá z 9 984 Kč na **9 162 Kč** měsíčně. Měsíční paušální záloha se od července sníží o 822 Kč, nová výše zálohy je poprvé splatná 20. července 2026. S ohledem na to, že novela také zpětně snižuje již placené paušální zálohy za první pololetí roku 2026, vznikne poplatníkům v prvním pásmu paušálního režimu za období od ledna do června 2026 přeplatek v celkové výši 4 932 Kč.

TOP 20 největších plátců daně z příjmů právnických osob za rok 2025

Na vyhlášení výsledků 24. ročníku žebříčku TOP 20 největších plátců daně z příjmů právnických osob za rok 2025 navazuje zveřejnění přehledu TOP 100. Firmy zařazené do žebříčku TOP 100 odvedly v roce 2025 do státního rozpočtu dohromady téměř 93 mld. Kč. Seznam všech 100 největších plátců daně z příjmů právnických osob za rok 2025 je dostupný zde*: [Vybrané právnické osoby \(Seznam TOP 100\) | 2026 | Oceňování poplatníků | Placení daní | Daně | Finanční správa](#)

Elektronická evidence tržeb 2.0

Elektronická evidence tržeb (EET) byla v České republice spuštěna v roce 2016, k jejímu zrušení došlo na konci roku 2022. Od roku 2027 dojde k znovuzavedení EET 2.0. Evidence se bude týkat tzv. kontaktních plateb, tj. plateb v hotovosti, platebními kartami, QR plateb či podobných způsobů úhrady. Jedná se o modernizovanou podobu této evidence. Cílem je zajištění spravedlivého výběru daní. Znovuzavedení EET by mělo přinést do veřejných rozpočtů více než 14 mld. Kč ročně. Návrh zákona o evidenci tržeb a dalších souvisejících zákonů byl v průběhu července schválen vládou a bude projednáván Senátem. Tento schválený návrh také přefazuje ze základní do snížení sazby daně z přidané hodnoty nealkoholické nápoje podávané ve stravovacích službách.

Zdroje: MF ČR, Finanční správa, zákon č. 589/1992 Sb., o pojistném na sociální zabezpečení a příspěvku na státní politiku zaměstnanosti, Sněmovní tisk č. 189
Zpracováno dne 1. 9. 2026